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سرمقاله

عواقب اجتماعی بحران اجاره بها و 
کوچ شهری 

ادامه از صفحه یک
کاری به این نداریم که وضعیت اجاره بها به 
قدری اسفناک است که موجران در بالای شهر 
از مستاجران تقاضای دریافت دلار و سکه به 
جای ریال را دارند،  اما بحث اساسی در رابطه با 
اقشار ضعیف و کم برخورداری است که در تامین 
مخارج سنگین زندگی مانده اند چه برسد به آنکه 
امروز مجبور باشند به دلیل بالا رفتن شتاب زده 
اجاره بها، به زندگی در حواشی شهر که معضلات 

خاص خود را دارند، تن در دهند. 
حتما شنیده اید که امروز برای یک سوئیت ۱۸ 
متری در جنوب شهر تقاضای ودیعه ۴۰ میلیون 
تومانی با ۳ میلیون تومان اجاره ماهیانه شده 
است! با احتساب اینکه امسال حداقل حقوق 
کارگران ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تعیین شده، 

خود بخوانیدحدیث مفصل از این مجمل.
این قرار می دهیم که یک  بر  اصلا فرض را 
این  پرداخت  به  قادر  نفره  سه  عائله  با  کارگر 
میزان اجاره بها باشد و مجبور شود به قیمت کار 
در چند شیفت و چشم بستن از دیگر مصارف 
و هزینه های زندگی، از عهده پرداخت این میزان 
اجاره بها برآید، آیا به تبعات منفی زندگی در 
۱۸ متر جا که حداقل ۸ مترش به دستشویی و 

آشپزخانه تعلق دارد، فکر کرده ایم؟! 
از  بسیاری  کنار  از  شوخی  با  بشود  شاید 
اسکان  مسئله  یقینا  اما  گذشت،  موضوعات 
پایین جامعه، موضوعی نیست که  دهک های 
بتوان آن را کتمان کرد و به سادگی نیز از کنار 

آن گذشت.
اصلا هم در اینجا به دنبال چرایی این بحران 
کوچ شهری نیستیم که همه خوب بدان واقفند 
و جز آنکه بر زخم اقشار کم درآمد نمک بپاشیم، 
نتیجه دیگری بر آن مترتب نیست. حرف ما با 
مسئولان است که پیش از آنکه تبعات منفی این 
رخداد نامیمون سربرآورده و همه را در مقابل 
عمل انجام شده قرار دهد، از هم اینک به فکر 
مقابله با پیامدهای منفی آن باشند و در مرحله 
بعد نیز با سیاستگذاری درست، بکوشند آب رفته 
را به جوی باز گردانند.بی تردید اگر چنین نکنیم 
این  اجتماعی  عواقب  شویم،  غافل  آینده  از  و 
کوچ شهری از سر اجبار و تغییر موقعیت طبقه 
بنیان زندگی  بر  اجتماعی خانواده ها، می تواند 
ایرانیان ضربات مهلک و سهمگینی را وارد آورد. 
پس تا دیر نشده فکری نو دراندازیم تا فردا کاسه 

چه کنم چه کنم دست نگیریم.

خبر

اخبار

ماموریت قالیباف برای پیگیری 
حادثه سلمان شهر

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر 
در  قضاییه  قوه  ریاست  که  کرد  تاکید  حسینی 
نشست سران سه قوه قول پیگیری ابعاد حادثه 
روستای دانیال سلمان شهر را دادند و کمیسیون 
امنیت ملی مجلس نیز این موضوع را دنبال خواهد 

کرد تا رسیدگی دقیق و جدی صورت گیرد. 
به گزارش ایسنا، سیدشمس الدین حسینی در 
دیروز  علنی  جلسه  جریان  در  شفاهی  تذکری 
و  تلخ  واقعه  در  شنبه  روز  کرد:  بیان  مجلس، 
تاسف بار در روستای دانیال بخش سلمان شهر 
شهرستان عباس آباد در پی سماجت فرد یا افرادی 
برای تصاحب اراضی مردم به بهانه وقف مبتنی بر 
وقفنامه ای مجهول، دو نفر کشته و تعدادی از 

اهالی روستا زخمی شدند.
در  مشکل  ریشه  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
سردرگمی  و  کشور  در  وقف  امور  نابسامانی 
محاکم در صدور آراء ضد و نقیض است. نتیجه 
آن نیز کشته شدن مردم می شود و ما این امر 
را بارها به بالاترین سطوح کشور اعلام و متذکر 
شده ایم. آنچه دیروز رخ داد قابل پیش بینی و 

قابل پیشگیری بود.
نماینده مردم تنکابن در مجلس شورای اسلامی 
مردم  به  است.  دردآور  حادثه  این  کرد:  تصریح 
اهالی اصیل دانیال و سلمان شهر به ویژه خانواده 
های داغدار تسلیت می گویم. دیروز و امروز از 
وزیر کشور گرفته تا دیگر مقامات ملی و استانی 
کردند  صحبت  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس  و 
و  آن ها خواستار رسیدگی به این واقعه اسفناک 

شدند.
و  دادستانی  انتظامی،  نیروی  افزود:  حسینی 
روستایی  دو  شدن  کشته  به  نسبت  باید  اوقاف 
بی گناه پاسخگو باشند و موضوع را پیگیری کنند 
و همچنین از تجربه های گذشته درس بگیرند و 
و  صحیح  دقیق،  خصوص  این  در  رسانی  اطلاع 
آنچه که مخابره می شود اطلاع  باشد،  صادقانه 

رسانی صحیحی نیست.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: کمیسیون امنیت 
ملی پیرو تلاش های دیروز رئیس و نایب رئیس 
مبادا  تا  کنند  ورود  موضوع  این  به  کمیسیون 
تعصبات دستگاهی مانع از این شود که حقیقت 
کتمان شود. بار دیگر ضمن تسلیت به اهالی اصیل 
دانیال و خانواده های متوفی از مردم شریف به 
دلیل این سوءتدبیر جانکاه عذرخواهی می کنم و 
امیدوارم زبان مسئولیت پذیر و عذرخواه مسئولان 

نیز باز شود.
قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به تذکر حسینی، بیان کرد: ضمن تسلیت بابت 
حادثه تلخ روستای دانیال سلمان شهر، این نکته 
را عرض می کنم که روز گذشته در جلسه سران، 
بودند و  موضوع  جریان  در  قضائیه  قوه  ریاست 
پیگیر هستند و شخصا مسئله را در این جلسه 
که  باشند  مطمئن  نیز  عزیز  کردم، مردم  مطرح 
ایشان به طور ویژه این موضوع را پیگیری می کنند. 
کمیسیون امنیت ملی نیز این موضوع را پیگیری 
کند تا ان شاءالله رسیدگی جدی و دقیقی در این 

حادثه تلخ صورت گیرد.

ماموریت رئیسی به رئیس جدید 
سازمان برنامه و بودجه

مستمر جلسات شورای  برگزاری  و  فعال سازی 
اقتصاد به رئیس سازمان برنامه و بودجه واگذار 

شد. 
برگزاری  و  سازی  فعال  رییس جمهور  حکم  در 
مستمر جلسات شورای اقتصاد باز تعریف نقش 
و  استانها  با  نسبت  در  بودجه  و  برنامه  سازمان 
دستگاه های اجرایی و تعامل مستمر با ایشان به 

منظور تحقق برنامه هفتم تاکید شده است.
متن حکم سید ابراهیم رئیسی به داوود منظور به 
این شرح است: با عنایت به استعفای جناب آقای 
دکتر سید مسعود میرکاظمی و به استناد اصول 
یکصد و بیست و چهارم و یکصد و بیست و ششم 
قانون اساسی و نظر به مراتب تعهد، تخصص و 
تجارب ارزشمند مدیریتی جناب عالی به موجب 
این حکم به عنوان معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور« منصوب می شوید.

اصلاح ساختار نظام بودجه ریزی کشور با تأکید 
بر واقعی کردن منابع در آمدی، مدیریت مصارف 
نظام  در  تحول  بودجه،  کسری  معضل  رفع  و 
برنامه ریزی کشور به منظور تحقق پیشرفت توأم 
با عدالت، فعال سازی و برگزاری مستمر جلسات 
شورای اقتصاد باز تعریف نقش سازمان برنامه و 
بودجه در نسبت با استانها و دستگاههای اجرایی 
و تعامل مستمر با ایشان به منظور تحقق برنامه 
نیز  و  مردمی  دولت  و سیاستهای  توسعه  هفتم 
اهم  از  انقلابی  نخبه  از ظرفیت جوانان  استفاده 
انتظارات اینجانب میباشد. امید است با اتکال به 
خداوند متعال و اهتمام به عدالت محوری، روحیه 
انقلابی«، »مردم داری پاکدستی و فسادستیزی، 
دولت  مدیران  عهدنامه  »مفاد  و  مداری«  قانون 
مردمی در پیشبرد تحقق آرمانهای نظام اسلامی 
و به ویژه بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی مجدانه 

کوشا باشید.

نمایندگان مجلس از توضیحات وزیر 
صمت قانع نشدند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس از قانع 
نشدن نمایندگان مجلس شورای اسلامی با توجه 
به توضیحات وزیر صمت خبر داد و گفت: طرح 
استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت به صحن 

علنی مجلس می رود. 
لطف الله سیاهکلی در گفت و گو با ایسنا گفت: 
در جلسه امروز کمیسیون که با حضور سیدرضا 
فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار 
شد، نمایندگان مجلس از توضیحات وزیر صمت 
امین  فاطمی  استیضاح  افزود:  وی  نشدند.  قانع 
علنی  صحن  به  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
مجلس می رود. روح الله عباسپور نیز در گفت 
و گو با ایسنا در تشریح جلسه امروز کمیسیون 
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  معادن  و  صنایع 
در جلسه امروز کمیسیون سیدرضا فاطمی امین 
وزیر صنعت، معدن و تجارت حضور یافت و بحث 

استیضاح مطرح بود. 
کمیسیون  در  کنندگان  استیضاح  افزود:  وی 
حاضر شدند و آقایان حسینعلی حاجی دلیگانی 
و لطف الله سیاهکلی از سوی استیضاح کنندگان 
محورهای استیضاح را مطرح کردند و وزیر نیز به 

سوالات آنها پاسخ داد. 
مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی 
شورای اسلامی گفت: نهایتا قرار بر این شد هر 
کسی که از توضیحات وزیر قانع شد انصراف خود 
را اعلام کند.  نماینده مردم بوئنی زهرا یادآور شد: 
محورهای اصلی استیضاح نیز در رابطه با بحث 
کمتر  و  نیروهای جوان  بکارگیری  فولاد،  خودرو، 
تجربه و کنار گذاشتن نیروهای باسابقه بود که مورد 
بحث و تبادل نظر قرار گرفت.  عباسپور در پایان 
گفت: طرح استیضاح به صحن علنی مجلس ارسال 
می شود. چهارشنبه )۲۳ فروردین ماه( سیاهکلی، 
نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی از 
جلسه کمیسیون صنایع با حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت برای پاسخگویی به سوالات تعدادی 
از نمایندگان خبر داده بود و گفت: مدت هاست که 
چند گروه از نمایندگان مجلس شورای اسلامی که 
بنده هم عضو یکی از این گروه ها هستم درخواست 
استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت را داشتند 
و چنانچه نمایندگان استیضاح کننده از توضیحات 
وزیر قانع نشدند درخواست استیضاح در صحن 

علنی مجلس مطرح خواهد شد.

به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده 
معظم کل قوا ظهر روز یکشنبه در دیدار فرماندهان 
و مسئولان ارشد نیروهای مسلح این نیروها را به 
امیرمومنان)ع( حصارهای مستحکم کشور  فرموده 
و ملت خواندند و تاکید کردند: این جایگاه بسیار 
بزرگ، مسئولیت های سنگینی به همراه می آورد که 
بحمدالله نیروهای مسلح با قدرشناسی این موقعیت 

پرافتخار، مشغول عمل به وظایف خود هستند.
پیشرفت  و  حرکت  از  خرسندی  ابراز  با  ایشان 
مستمر در نیروهای مسلح گفتند: به هیچ حدی از 
استحکام و پیشرفت قانع نباشید و بدون توقف به 

جلو بروید.
فرمانده کل قوا با استناد به آیه قرآن کریم آمادگی 
همیشه را فرمان پروردگار و مایه ترس دشمنان خدا 
و ملت خواندند و افزودند: تهدید، هیچگاه به طور 
کامل از بین نمی رود بنابراین باید هرچه می توانید بر 

آمادگی  های مختلف بیفزایید.
نیروهای  آمادگی  نفس  همچنین  انقلاب  رهبر 
در  هوشیاری  و  بازدارنده  دشمنان   برای  را  مسلح 
مقابل طراحان پشت صحنه حوادث را کاملاً ضروری 

خواندند.
ایشان با اشاره به حرف و اقدام احتمالی عناصر کم 
قدرت، گفتند: نباید ذهن ها را بر اینگونه اقدامات و 
حرفها متوجه و متمرکز کرد بلکه باید طراحان اصلی 

و پشت صحنه را دید.
جنگ  افروزی های  به  اشاره  با  قوا  کل  فرمانده 
نیروهای شریر بین المللی در مناطق مختلف جهان 
گفتند: استکبار هرجا منافعی ببیند از پشت صحنه 

درگیری راه می اندازد.
تمرکز و دقت بر برنامه های بلند مدت دشمن نکته 
مهم دیگری بود که رهبر انقلاب خطاب به فرماندهان 

و مسئولان ارشد نیروهای مسلح تاکید کردند.
ایشان در همین زمینه گفتند: دقت بر برنامه های 
پنج یا ده ساله دشمن خوب و لازم است اما باید 
برنامه های میان مدت و بلند مدت او را مدنظر و 

تحت رصد داشت.
فرمانده کل قوا با اشاره به دو جنگی که آمریکا 
راه  به  ایران  غرب  و  در شرق  قبل  دهه  دو  حدود 
و  عراق  در  منافعی  آمریکایی ها  گفتند:  انداخت 

افغانستان داشتند اما هدف نهایی آنها ایران اسلامی 
بود که به دلیل بنیه بسیار قوی انقلاب اسلامی، در 

این ماجراها و هدف نهایی خود شکست خوردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با استناد به این واقعیت 
گفتند: بنابراین دشمن با همه محاسبات به ظاهر 
مستحکم و قدرت نظامی خود، قابل شکست دادن 

است.
ایشان موقعیت کنونی رژیم صهیونیستی را نمونه 

گفتند:  و  برشمردند  اینگونه شکست ها  از  دیگری 
عملیات ضد فلسطینی رژیم صهیونیستی در ماه 
رمضان سال گذشته با عکس العمل خاصی در جهان 
روبرو نشد اما امسال در مقابل جنایات او، حتی در 

آمریکا و انگلیس تظاهرات می شود.
فرمانده کل قوا غافل نشدن از دشمن را به موازات 
باور به شکست پذیری او، مهم دانستند و افزودند: 
در هیچ مرحله ای نباید از مکر و طراحی دشمنان 

غافل شد.
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان، مراکز و عناصر 
فکری نیروهای مسلح را به طراحی دائم و مبتکرانه 
راهگشا  و  عقلایی  قوی،  سیاستهای  و  راهبردها 
فراخواندند. پیش از سخنان فرمانده کل قوا سرلشکر 
باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گزارشی از 
برنامه ها و اقدامات نیروهای مسلح در ابعاد مختلف 

بیان کرد.

مخالفت نمایندگان با بررسی فوری لایحه ایجاد سازمان بازرگانی، 
سبب شد تا فرآیند بررسی آن که می تواند نقش موثری در جلوگیری 
از افزایش غیرمنطقی قیمت ها داشته باشد، کند شود؛ اما استدلال 
نمایندگان مخالف در مجلس چه بود که در سال مهار تورم و رشد 

تولید، مانع از تسریع در رسیدگی به این لایحه شدند. 
به گزارش ایرنا، لایحه ایجاد سازمان بازرگانی و تنظیم بازار ۱۷ 
بهمن ماه سال گذشته با قید دو فوریت با امضای رییس جمهور 
به مجلس شورای اسلامی ارسال شد؛ هدف از تهیه این لایحه و 
ایجاد این سازمان، ساماندهی بازار و جلوگیری از افزایش غیرمنطقی 

قیمت ها بوده است.
در ماده واحده این لایحه به دولت اجازه داده می شود به منظور 
تمرکز سیاست گذاری، راهبری برنامه ریزی نظارت و ساماندهی 
امور مرتبط با حوزه بازرگانی و تنظیم بازار نسبت به ایجاد سازمان 
بازرگانی و تنظیم بازار زیر نظر مستقیم رئیس جمهور و با استفاده از 
امکانات نیروی انسانی ساختار و تشکیلات موجود در دستگاههای 
اجرایی و بر اساس اساسنامه ای که تا پایان فروردین ماه سال ۱۴۰۲ 

به تصویب هیات وزیران می رسد، اقدام نماید.
بر اساس این لایحه و در صورت تصویب نهایی در مجلس شورای 
اسلامی، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان و شرکت 
بازرگانی دولتی ایران به همراه تمامی امکانات تعهدات، وظایف و 
مأموریتها ساختار و نیروی انسانی و اموال منقول و غیر منقول 
آنها و کلیه وظایف و مسئولیت های حوزه بازرسی، بازار به ترتیب از 
وزارتخانه های صنعت معدن و تجارت و جهاد کشاورزی منتزع و به 

سازمان ملحق می شود.
با گذشت حدود دو ماه و نیم از ارسال لایحه به مجلس، تقاضای 
فوریت برای این لایحه در جلسه علنی روز یکشنبه - ۲۷ فروردین - 
مطرح شد و پس از اظهار نظر موافقان و مخالفان، دو فوریت به رای 
گذاشته شد که به تصویب نرسید و سپس نمایندگان به یک فوریت 
این لایحه نیز رای ندادند تا لایحه ایجاد سازمان بازرگانی به صورت 

عادی در مجلس بررسی شود.
این معناست که لایحه مهم تشکیل سازمان  این مخالفت به 
بازرگانی و تنظیم بازار به صورت عادی در کمیسیون های تخصصی 
مجلس بررسی خواهد شد و به این ترتیب پیش بینی می شود 
بررسی آن بیش از یکسال زمان ببرد و با توجه به ترافیک بررسی 
طرح ها و لوایح در سال پایانی عمر مجالس، شاید به عمر این 

مجلس نیز کفاف ندهد.
پیش از رای گیری نمایندگان موافق و مخالف دو فوریت این لایحه 

به بیان دیدگاه های خود پرداختند که در ادامه می آید:
رشیدی کوچی در مخالفت: در حوزه بازرگانی قانون کم نداریم

در  مجلس  در  مرودشت  مردم  نماینده  کوچی  رشیدی  جلال 
مخالفت با دو فوریت این لایحه گفت: دولت درحالی تصمیم به 
ایجاد سازمان بازرگانی گرفته است که در این حوزه قانون کم نداریم 

بلکه مشکل در اجرای قانون است.
وی با بیان اینکه وقتی سازمانی تشکیل می شود در عمل نظارت 
مجلس از بین می رود، اظهار کرد: دولت با تشکیل سازمان بازرگانی 
می خواهد خود را از تیغ نظارتی مجلس دور کند و به نظر می رسد 
بهتر است برای تنظیم بازار از مدیران کاربلد و شجاع استفاده کند.

این نماینده مجلس خواستار آن شد که دولت این لایحه را پس 
دلیل  به  دارد  بازار وجود  در  اگر مشکلی  که  کرد  تاکید  و  بگیرد 

ناکارآمدی مدیران است.
نماینده شیراز در موافقت: تشکیل سازمان سبب بهبود نظام توزیع 

کالا خواهد شد
موافقت  در  مجلس  در  شیراز  مردم  نماینده  عزیزی  ابراهیم 
با دوفوریت این لایحه با بیان اینکه نظام توزیع کالاهای اساسی 
بر عهده وزارت  توزیع  امروز نظام  مشکلات فراوانی دارد، گفت: 
صمت است و به دلیل مشکلات زیاد، این وزارتخانه تحت فشار قرار 
دارد و به همین دلیل دولت به این نتیجه رسیده که باید سازمان یا 

وزارتخانه ای برای این موضوع تشکیل دهد.
این نماینده مجلس اظهار کرد:  بهتر است به دولت اجازه دهیم 
با این تصمیم مشکلات را حل کند. چرا که هیچگونه بار و هزینه ای 
به تصمیمات دولت نخواهد گذاشت. بلکه سبب مهار این تورم 
افسارگسیخته خواهد شد و باید در این راه به دولت کمک کنیم تا 

بخش بالایی از مشکلات مردم حل شود.
وی یادآور شد: پیش از این ۴ وزارتخانه را در سالهای گذشته با 
یکدیگر ادغام کردیم که سبب رفع مشکلات مردم در این بخش ها 
نشد و توزیع و تولید در وزارت صمت با تفکیک وزارتخانه قابل رفع 

است.
صباغیان در مخالفت: این لایحه مجلس را کنار می گذارد

محمدرضا صباغیان بافقی نماینده مردم بافق و مهریز در مخالفت 
با دو فوریت این لایحه گفت: در این لایحه به دولت اجازه می دهیم 
که زیر نظر رییس جمهور سازمانی تشکیل شود که مجلس هیچ 
نظارتی بر آن نداشته باشد در حالی که ما باید نظارت را قوی کنیم.

این نماینده مجلس بدون ارایه راهکاری برای حل مشکلات مردم 
در حوزه قیمت کالاها در بازار، افزود: با این لوایح مشکل مردم حل 
نمی شود و حتی اگر اختیاراتی به وزارت بازرگانی داده شود، باز هم 

مشکلی حل نخواهد شد.
نماینده الیگودرز در موافقت: می توان وزارتخانه را جایگزین سازمان 

کرد
محمدخدابخشی نماینده مردم الیگودرز در مجلس در موافقت 
با بررسی فوری این لایحه گفت: دولت به صورت کتبی برای ایجاد 
وزارتخانه به جای سازمان موافقت کرده است و نگرانی برای این 
موضوع وجود ندارد و می توانیم به در کمیسیون یا صحن علنی 
مجلس این لایحه را از سازمان به وزارتخانه تبدیل کنیم تا نگرانی 

برای کاهش اختیارات نظارتی مجلس رفع شود.
وی یادآور شد: بخشی از وظایف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در وزارت جهادکشاورزی ادغام شد که سبب بالا رفتن حجم وظایف 

این وزارتخانه شد.
این نماینده مجلس همچنین به ادغام وزارتخانه های صنعت و 
معدن با وزارت بازرگانی اشاره کرد و افزود: امروز دولت تاکید دارد 
وظایف این وزارتخانه ها منفک شود. چرا که مردم از قیمت تمام 

شده کالاها و نظارت بر بازار راضی نیستند.
نماینده مردم الیگودرز در مجلس تاکید کرد: اگر با این پیشنهاد 
موافقت شود، وزارتخانه چابکی تشکیل می شود و کنترل بازار بهتر 
انجام خواهد شد به طوری که وزارت بازرگانی به صورت مستقیم به 

موضوع توزیع کالاها و قیمت ها می پردازد.
خدابخشی افزود: البته قرار نیست با ایجاد وزارتخانه جدید بار 
اضافی به دولت تحمیل شود و با همان ساختمان و نیروها می تواند 

کار را به پیش ببرد.
گفتنی است سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه تشکیل سازمان 
یا وزارت بازرگانی گام موثری برای تنظیم بازار است، گفت: انتظار 
از مجلس، تصمیم گیری در این موضوع و خارج کردن یک مسئله 

کلیدی از حالت بلاتکلیفی است. 
علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
 تشکیل سازمان یا وزارت بازرگانی، که پیشنهاد برخی نمایندگان هم 
بود، گام موثری برای تنظیم بازار، مهار تورم و تسهیل تجارت و یکی 

از زمینه های کمک مجلس به دولت برای تحقق شعار سال است.
انتظار از مجلس محترم، تصمیم گیری در این موضوع و خارج 

کردن یک مسئله کلیدی از حالت بلاتکلیفی است.«

رهبر انقلاب در دیدار فرماندهان و مسئولان ارشد نیروهای مسلح:

دشمن با همه محاسبات و قدرت نظامی خود، قابل شکست دادن است
فرمانده معظم کل قوا با ابراز خرسندی از حرکت و پیشرفت مستمر در نیروهای مسلح گفتند: به هیچ حدی از استحکام و پیشرفت قانع نباشید و بدون 

توقف به جلو بروید. 

اختلاف دولت و مجلس بر سر ایجاد سازمان بازرگانیهمزمان با مخالفت نمایندگان با لایحه دو فوریتی

فرمانده کل قوا 
غافل نشدن 

از دشمن را به 
موازات باور به 

شکست پذیری 
او، مهم دانستند 

و افزودند: در 
هیچ مرحله ای 

نباید از مکر 
و طراحی 

دشمنان غافل 
شد

بیش از ۲۱ ماه از روی کارآمدن دولت سیزدهم می گذرد و به زعم برخی سیاسیون در این 
مدت دولت آقای رئیسی صرف نظر از برقراری ارتباط با عربستان دستاورد مثبت دیگری نداشته 
است.؛ خصوصا درحوزه اقتصاد. در همین رابطه چند ماه پیش رئیسی که شاهد نابسامانی ها 
بود و اکنون شاهد کناره گیری میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه، و وزیر جهاد کشاورزی 

و مدتی قبل رییس کل بانک مرکزی بوده  در تلاش برای جبران کاستی هاست. 
در همین راستا، بهروز محبی نجم آبادی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در گفت و 
گو با خبرآنلاین در خصوص ترمیم کابینه می گوید:  یکی از اشکالات اساسی که در کشور ما 
وجود دارد این است که جریان های سیاسی برای مسئولیت های شاخص و تاثیرگذار خود نظیر 
انتخاب وزیر و یا روسای سازمان های مختلف به صورت منسجم و حساب شده نیروهایی ندارند 
که به صورت پلکانی مراحل مدیریتی را طی کرد باشند. در واقع همه دولت هایی که آمدند و 
بر مسند قدرت نشستند گاهی برای معرفی یک وزیر یک هفته قبل از انتخاب با فلان گزینه 
صحبت می کنند و وی را برای تصدی وزارت به مجلس معرفی می کنند. این نقصی است که 

هم واره وجود داشته است.
وی در  ادامه می افزاید: چون در کشوراحزاب به شکل واقعی وجود ندارند به همین دلیل 
بعضی اوقات با افرادی مواجه هستیم که آن خصوصیت را دارند و پلکانی در یک وزارتخانه بالا 
آمده اند و شایستگی های خودشان رانشان داده اند ودرنهایت آمادگی برای وزارت دارند که باید 

جریان های سیاسی روی این افراد حساب ویژه ای باز کنند.
محبی نجم آبادی در پاسخ به این سوال که  البته دردولت سیزدهم این مسئله پررنگ تر 
است و کابینه ایشان ازاین مسئله مستثتی نیست، افزود: بله آقای رئیسی هم مستثنی از این 
مسئله نیستند، ایشان کمیته هایی تشکیل دادند که این کمیته ها تصمیم می گیرند و ممکن 

است نقصی در این کمیته ها وجود داشته باشدو نقدهایی به عملکرد آنها وارد باشد .بعنوان 
مثال دیدیم که مجلس درابتدا به گزینه یک و دو وزارت آموزش و پرورش رای اعتماد نداد. 
کمیته مدل نگاهش این بود که اصرار بر گزینه های خاص داشت ونهایتا به نیرویی مثل آقای 
نوری که بالاخره در شرایط خاص بود رای داد تا رتبه بندی را اجرا کند اما نهایتا اتفاقات ناگواری 
رخ داد. درخصوص رتبه بندی قبل ازاین که اتفاقی بیفتد مجلس پول قابل توجهی گذاشت 
ودولت هم اهتمام برابن موضوع داشت.درست است که در هرحال پس از بیست روز آن 
معوقات پرداخت شد اما شیوه پرداخت نادرست بود و نباید آن اتفاق ناگوار رخ می داد ،اتفاقی 

که نشان داد تسلط لازم درحوزه این وزارتخانه وجود ندارد.
وی در پاسخ به این سوال که  آیا آقای صحرایی که سرپرست وزارت آموزش و پروش شده 

اند توانایی لازم برای اداره این وزارتخانه را دارند ؟ گفت: 
خوب پیشنهادهایی داریم، دولت باید به سراغ برخی نیروهای مجربی که درگذشته برسرکار 
بودند برود،ازآنجا که دردهه گذشته دولت اعتدال برسرکاربود به خیلی از نیروهای انقلابی 
فرصت مدیریت داده نشد ودر واقع باید گفت در مدل کادر سازی نیروهای انقلابی نسبت 
به جریان اصلاحات عقب آمدند. بنده نظرم این بود که از نیروهایی که در دولت نهم و دهم 
تجربه مفید و موفقی داشتند و بعضی از آنها چهره های کاملا موفقی بودند استفاده شود، 
نیروهایی که زیر مجموعه های آنها نیز این موفقیت را پذیرفته بودند. من همان روزی که ۱۸ 
وزیر انتخاب شدند یک نامه ای آماده کردم و برای هر۱۸ وزیرفرستادم ودرآن نامه بحث بسیار 
مهم کادرسازی را توصیه کردم.من معتقدم ما با بچه های دانشمند پژوهشگر جوان و پاکدست 
سالم و با انگیزه مواجه هستیم که سوابق اجرایی ندارند، خود این عدم تسلط و سوابق اجرایی 
نداشتن وقتی در مسیر مقصد کلانی مثل وزارت می نشیند مشکلاتی را به صورت های خاص 

نشان می دهد و علی رغم چند استعفا ضعف ها کاملا دیده می شود.
وی در رابطه با اینکه شما گفتید پس از رای اعتماد به ۱۸ وزیر نامه نوشتید، فکر نمی کنید 
نمایندگان مجلس انقلابی به صرف هم سو بودن با دولت بدون بررسی دقیق کارنامه وزرای 
پیشنهادی به آن ها رای اعتماد دادند و علت عمده این نابسامانی ها همان رای اعتماد به 
اما در  بود  برنامه می آمدند و کارنامه ها تقریبا مشخص  با  آن هاست؟ توضیح داد: آن ها 
مجموعه هایی که بود با آن شعارهایی که دولت جدید داشت من معتقدم که مجلس به خود 
رئیس جمهوری بیشتر اعتماد کرد، عرض کردم در قضیه آموزش و پرورش که ما اصرار بر یک 
شخصیت تاثیرگذار فراگیر داشتیم بازهم به نتیجه نرسیدیم. و این اصرار دولت بود و به نظرم 
شما درست می گویید مجلس یک مقدار با دولت همراهی کرد و به خود آقای رئیسی براساس 
درخواستی که ایشان داشتند و گفتند که به من اعتماد کنید، اعتماد کرد. حالا این اعتماد در 
بعضی از وزارتخانه ها جواب داد آنچنان که وزارت نیرو که متعلق به همان دولت های قبل 
بود و ما تاکید داشتیم موفق تر از بقیه عمل کرده و بقیه هم موفقیت ها و نقص هایی داشتند 
که کارنامه هایشان قابل بررسی است و می شود عددی به آن ها داد. از این رو به خاطر داشته 
باشیم که در چه اتمسفر و جوی داریم حرکت می کنیم، زمانی که آقای رئیسی دولت را تحویل 
گرفتند اوج کرونا بود و ما تقریبا روزی ۶۰۰-۷۰۰ کشته داشتیم باید این موضوع و مسائلی را 
که بعد از آن به وجود آمد، در نظر بگیریم و با انصاف و نقدی منصفانه دولت سیزدهم را 

نقد کنیم.
محبی نجم آبادی در انتها خاطر نشان کرد: استیضاح ۴ یا ۵ وزیر مطرح است و من فکر می 
کنم دولت قبل از این که به استیضاح برسیم باید جمع بندی کند و خودش به وظیفه اش عمل 

کندکه این کار برای دولت بهتر است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس: 
دولت قبل از استیضاح ۵ وزیر به وظیفه اش عمل کند
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